

学校编码: 10384

分类号\_\_\_\_\_密级\_\_\_\_\_

学号: 19120051301810

UDC \_\_\_\_\_

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

液相芯片中羧基功能性聚苯乙烯微球的制  
备、表征及其在生物检测中的应用

Preparation, Characterization of Functionalized Polystyrene

Microsphere and its Application in Biological Detection

许艳军

指导教师姓名: 颜晓梅 教授

专 业 名 称: 分析化学

论文提交日期: 2008 年 月

论文答辩时间: 2008 年 月

学位授予日期: 2008 年

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

2008 年 8 月

## 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为( )课题(组)的研究成果,获得( )课题(组)经费或实验室的资助,在( )实验室完成。

声明人(签名):

年 月 日

## 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，  
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

摘要.....	I
Abstract.....	I
<b>第一章 绪论 .....</b>	<b>1</b>
<b>1.1 引言.....</b>	<b>1</b>
1.1.1 液相芯片简介.....	1
1.1.2 液相芯片原理.....	2
1.1.3 液相芯片应用.....	3
<b>1.2 聚苯乙烯微球的合成.....</b>	<b>4</b>
1.2.1 聚苯乙烯聚合反应机理.....	4
1.2.1.1 链引发反应.....	4
1.2.1.2 链增长反应.....	5
1.2.1.3 链终止反应.....	5
1.2.1.4 链转移反应.....	6
1.2.2 苯乙烯聚合方法.....	6
1.2.2.1 乳液聚合及无皂乳液聚合.....	7
1.2.2.2 悬浮聚合.....	8
1.2.2.3 种子溶胀法.....	8
1.2.2.4 分散聚合.....	10
1.2.3 分散聚合中微球粒径及单分散性的影响因素.....	11
1.2.3.1 稳定剂与单体浓度.....	11
1.2.3.2 助稳定剂和共聚单体浓度.....	11
1.2.3.3 引发剂的半衰期及浓度.....	12
<b>1.3 聚合物微球表面功能性修饰.....</b>	<b>12</b>
1.3.1 分散共聚合法制备功能性微球.....	12

1.3.2 分步加料分散聚合法制备功能性微球 .....	12
1.3.3 种子聚合法制备功能性微球 .....	12
1.3.4 二步聚合法制备功能性微球 .....	13
<b>1.4 羧基功能性微球与生物分子结合原理 .....</b>	<b>13</b>
<b>1.5 本论文工作的研究背景、设想和研究目的 .....</b>	<b>15</b>
<b>1.6 参考文献 .....</b>	<b>15</b>
<b>第二章 粒径可控的聚苯乙烯微球的合成 .....</b>	<b>22</b>
<b>2.1 粒径不同的微球的应用领域 .....</b>	<b>22</b>
<b>2.2 分散聚合中引发剂、稳定剂及溶剂的选择 .....</b>	<b>22</b>
2.2.1 引发剂类型与选择 .....	22
2.2.2 稳定剂的种类及作用 .....	23
2.2.3 分散介质（溶剂）的作用 .....	23
<b>2.3 微球表征 .....</b>	<b>23</b>
<b>2.4 实验部分 .....</b>	<b>24</b>
2.4.1 仪器和试剂 .....	24
2.4.2 实验步骤 .....	24
2.4.2.1 重结晶偶氮二异丁腈 .....	24
2.4.2.2 分散聚合法合成聚苯乙烯微球 .....	24
<b>2.5 结果与讨论 .....</b>	<b>25</b>
2.5.1 聚合反应时间对微球合成的影响 .....	25
2.5.2 反应温度对微球粒径影响 .....	26
2.5.3 稳定剂 PVP 分子量对微球粒径的影响 .....	27
2.5.4 PVP K-30 的浓度对微球粒径的影响 .....	28
2.5.5 单体浓度对微球粒径的影响 .....	29
2.5.6 引发剂的浓度对微球粒径及单分散性影响 .....	31
2.5.7 MAA 质量分数对微球粒径影响 .....	33
2.5.8 不同粒径微球的合成及其均一性 .....	35

2.5.9 微球尺寸编码 .....	37
<b>2.6 本章小结 .....</b>	<b>38</b>
<b>2.7 参考文献 .....</b>	<b>38</b>
<b>第三章 羧基功能性微球的制备及其在甲胎蛋白检测中的应用 .....</b>	<b>40</b>
<b>3.1 引言 .....</b>	<b>40</b>
<b>3.2 实验部分 .....</b>	<b>41</b>
3.2.1 仪器和试剂 .....	41
3.2.2 实验步骤 .....	42
3.2.2.1 分散共聚合合成羧基功能性微球 .....	42
3.2.2.2 分步加料分散聚合法合成羧基功能性微球 .....	42
3.2.2.3 二步聚合法合成羧基功能性微球 .....	42
3.2.2.4 种子聚合法合成羧基功能性微球 .....	43
3.2.2.5 微球的羧基功能性修饰 .....	43
3.2.2.6 微球电镜表征 .....	43
3.2.2.7 微球羧基电导滴定 .....	43
3.2.2.8 微球计数方法 .....	45
3.2.2.9 微球的单克隆耦联及耦联效率测试 .....	45
3.2.2.10 微球免疫荧光法测定甲胎蛋白 .....	46
<b>3.3 结果与讨论 .....</b>	<b>46</b>
3.3.1 分散共聚合合成羧基功能性微球 .....	46
3.3.2 分步加料分散共聚合法合成羧基功能性微球 .....	48
3.3.3 二步聚合法合成羧基功能性微球 .....	50
3.3.4 种子聚合法合成羧基功能性微球 .....	50
3.3.5 后修饰法对微球进行表面羧基功能修饰及微球的表征 .....	51
3.3.6 羧基功能性微球的初步免疫测试 .....	54
3.3.7 羧基功能性微球在甲胎蛋白 (AFP) 检测中的应用 .....	56
<b>3.4 本章小结 .....</b>	<b>56</b>

3.5 参考文献 .....	57
<b>第四章 交联型聚苯乙烯微球的合成及其荧光染色 .....</b>	<b>59</b>
4.1 引言 .....	59
4.2 实验部分 .....	59
4.2.1 仪器与试剂 .....	59
4.2.2 实验步骤 .....	60
4.2.2.1 合成交联微球 .....	60
4.2.2.2 交联微球的荧光染色 .....	60
4.3 结果与讨论 .....	61
4.3.1 微球溶胀 .....	61
4.3.2 荧光染色 .....	62
4.4 本章小结及工作展望 .....	62
4.5 参考文献 .....	63
<b>附录：本论文中所使用的主要试剂英文名称或英文缩写对照 .....</b>	<b>65</b>
<b>致谢 .....</b>	<b>66</b>

## Contents

<b>Chinese abstract.....</b>	<b>I</b>
<b>Abstract.....</b>	<b>I</b>
<b>Chapter 1 Overview.....</b>	<b>1</b>
<b>1.1 Foreword.....</b>	<b>1</b>
1.1.1 Brief introduction of liquid chip.....	1
1.1.2 Principle of liquid chip.....	2
1.1.3 The applications of liquid chip.....	3
<b>1.2 Synthesis of polystyrene microsphere.....</b>	<b>4</b>
1.2.1 Reaction mechanism of the polymerization of the styrene.....	4
1.2.1.1 Chain initiation.....	4
1.2.1.2 Chain propagation.....	5
1.2.1.3 Chain termination.....	5
1.2.1.4 Chain transfer.....	6
1.2.2 Polymerizations of styrene.....	6
1.2.2.1 Emulsion polymerization and soap-free polymerization.....	7
1.2.2.2 Suspension polymerization.....	8
1.2.2.3 Seeded polymerization.....	8
1.2.2.4 Disperse polymerization.....	10
1.2.3 Effect factors of the diameter and the monodispersity of the Ps microsphere synthesized by disperse polymerization.....	11
1.2.3.1 The concentrations of stabilizer and monomer.....	11
1.2.3.2 The concentrations of co-stabilizer and co-monomer.....	11
1.2.3.3 Half life and concentration of the initiator.....	12
<b>1.3 Surface functional modification of the polymer microsphere.....</b>	<b>12</b>



1.3.1 Synthesis of carboxyl functionalized Ps microsphere by co-polymerization..	12
1.3.2 Synthesis of carboxyl functionalized Ps microsphere by stepwise dispersion polymerization.....	12
1.3.3 Synthesis of carboxyl functionalized Ps microsphere by seeded polymerization.....	12
1.3.4 Synthesis of carboxyl functionalized Ps microsphere by two-step polymerization.....	13
<b>1.4 The coupling of capture probe with carboxyl functionalized polystyrene microsphere .....</b>	<b>13</b>
<b>1.5 Background and objective of this paper .....</b>	<b>15</b>
<b>1.6 References .....</b>	<b>15</b>
<b>Chapter 2 Synthesis of the size controllable polystyrene microspheres.....</b>	<b>22</b>
<b>2.1 The applied fields of the microspheres with different sizes.....</b>	<b>22</b>
<b>2.2 Selection of initiator, stabilizer and solvent in disperse polymerization .....</b>	<b>22</b>
2.2.1 Types of the initiators and their selection.....	22
2.2.2 Types of the stabilizer and its function.....	23
2.2.3 Function of the solvent.....	23
<b>2.3 Characterization of the microspheres .....</b>	<b>23</b>
<b>2.4 Experimental section .....</b>	<b>24</b>
2.4.1 Instruments and reagents .....	24
2.4.2 Experimental procedures .....	24
2.4.2.1 Recrystallization of AIBN.....	24
2.4.2.2 Synthesis of the Ps microsphere by disperse polymerization .....	24
<b>2.5 Results and discussions.....</b>	<b>25</b>
2.5.1 Effect of the polymerization time.....	25
2.5.2 Effect of the temperature .....	26

2.5.3 Effect of the PVP molecular weight .....	27
2.5.4 Effect of the concentration of the PVP K-30 .....	28
2.5.5 Effect of the monomer concentration on the diameter of the microsphere .....	29
2.5.6 Effect of the initiator concentration on the diameter and the monodispersity of the microsphere .....	31
2.5.7 Effect of the MAA wt% (to St) on the diameter of the microsphere .....	33
2.5.8 Microspheres with different sizes and their uniformity .....	35
2.5.9 Size encoding of Ps particles .....	37
<b>2.6 Conclusion of this chapter .....</b>	<b>38</b>
<b>2.7 References .....</b>	<b>38</b>
<b>Chapter 3 Preparation of carboxyl functionalized microsphere and its application in the detection of AFP .....</b>	<b>40</b>
<b>3.1 Foreword .....</b>	<b>40</b>
<b>3.2 Experimental section .....</b>	<b>41</b>
3.2.1 Instruments and reagents .....	41
3.2.2 Experimental procedures .....	42
3.2.2.1 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by disperse co-polymerization .....	42
3.2.2.2 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by stepwise disperse polymerization .....	42
3.2.2.3 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by two-step polymerization .....	42
3.2.2.4 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by seeded polymerization .....	43
3.2.2.5 Post-modification of microsphere .....	43
3.2.2.6 SEM characterization of microsphere .....	43
3.2.2.7 Conductance titration of microsphere .....	43
3.2.2.8 Count of microsphere .....	45

3.2.2.9 Coupling microsphere with monoclonal antibody and the detection of coupling efficiency.....	45
3.2.2.10 Detection of AFP with microsphere-based immunoassay .....	46
<b>3.3 Results and discussions.....</b>	<b>46</b>
3.3.1 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by disperse polymerization	46
3.3.2 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by stepwise polymerization.....	48
3.3.3 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere two-step polymerization..	50
3.3.4 Synthesis of carboxyl functionalized microsphere by seeded polymerization	50
3.3.5 Post-modification of microsphere .....	51
3.3.6 Immunoassay of the carboxyl functionalized Ps particles .....	54
3.3.7 The application of carboxyl functionalized Ps particles in the detection of AFP.....	56
<b>3.4 Conclusion .....</b>	<b>56</b>
<b>3.5 References.....</b>	<b>57</b>
<b>Chapter 4 Preparation of the cross-linked Ps microsphere and its dying.....</b>	<b>59</b>
<b>4.1 Foreword.....</b>	<b>59</b>
<b>4.2 Experimental section .....</b>	<b>59</b>
4.2.1 Instruments and reagents .....	59
4.2.2 Experimental procedures .....	60
4.2.2.1 Preparation of cross-linked microspheres.....	60
4.2.2.2 Dyeing of cross-linked Ps microspheres.....	60
<b>4.3 Results and discussions.....</b>	<b>61</b>
4.3.1 Swollen Ps microspheres.....	61
4.3.2 Dyeing of cross-linked microspheres .....	62
<b>4.4 The problems and the future work.....</b>	<b>62</b>

**4.5 References .....63**

**Addenda .....65**

**Acknowledgement.....66**

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## 摘要

流式微珠分析技术，又称液相芯片技术或悬浮芯片技术，是将溶液中的可溶性待测物质通过生物分子之间的特异性亲和反应结合在类似于细胞大小的经光学编码的微球体上，利用流式细胞仪对同一个微量样本中的多元待测组分同时进行快速定性、定量分析的新一代分子诊断技术平台。核酸杂交，免疫反应，酶学反应等都可以在同一个平台上实现。检测时，富集有待测物质的微球体逐一、顺次、高速地通过流式细胞仪的激光探测区，微球体本身带有的光学编码可用来区分不同的特异性结合，对待测物进行定性分析；微球体上报告分子所携带的荧光可对待测物进行定量分析。

羧基功能性聚苯乙烯微球是流式微珠技术的重要载体，微球表面的羧基通过偶联剂活化之后可与蛋白、核酸等探针分子结合。结合有探针分子的聚苯乙烯微球经亲和反应与待测物质结合，进而与标记有荧光物质报告分子结合，通过测定微球表面荧光强度来检测生物样本中待测物的含量。

本论文的主要工作是单分散、粒径可控且表面羧基密度较高的聚苯乙烯功能性微球的合成及应用，以及包被有荧光染料的交联聚苯乙烯微球的初步制备。论文共分五章，第一章为绪论，第二章为粒径可控的聚苯乙烯微球的合成，第三章为羧基功能性聚苯乙烯微球的合成及其在甲胎蛋白检测中的应用，第四章为交联型聚苯乙烯微球的合成及荧光染料的包被，第五章为工作总结与展望。

论文的第一章首先介绍了生物芯片的历史、发展及优势，重点介绍生物芯片中的一种——液相芯片的原理及应用。随后探讨了液相芯片载体聚苯乙烯微球合成的反应机理，并列举了不同的聚合方法及各方法的优势与局限性。最后讨论了分散聚合法合成聚苯乙烯微球中影响微球的粒径及单分散性的主要因素。绪论部分同时讨论了对微球进行表面羧基功能性修饰的不同方法，并介绍了羧基功能性微球在生物样本检测中的应用。

第二章为粒径可控的聚苯乙烯微球的合成。由于不同粒径的微球具有不同的应用范围，在液相芯片中所应用的微球粒径为微米级，因此我们合成的目标微球的粒径为微米级的粒径可控的微球。本章实验通过调整单体质量分数、甲

基丙烯酸的质量分数（与苯乙烯相比）、稳定剂的浓度等实验条件合成了粒径在 2.0  $\mu\text{m}$ ~7.0  $\mu\text{m}$  范围内且粒径可控的微球。

论文第三章是羧基功能性微球的制备。实验尝试了制备表面带有羧基的聚苯乙烯微球的各种方法，包括分散共聚合法、分步加料法、种子聚合法、二步聚合法和后修饰法。实验证明分散共聚合法、分步加料分散聚合法、种子聚合法、二步聚合法合成表面羧基密度较高且粒径均一的微球均具有局限性，而采用后修饰法对分散聚合合成的微球进行羧基功能性修饰不会影响微球的粒径及单分散性，且大大提高了微球的表面羧基密度，因此该方法是制备羧基功能性聚苯乙烯微球的较好途径。

论文的第四章尝试了交联型聚苯乙烯微球的初步合成，并成功的将罗丹明荧光染料包被在微球内，不足之处是微球的单分散性不是很好，有待改进。

本论文的主要成果是合成了粒径均一可控的微米级聚苯乙烯微球；对聚苯乙烯微球进行表面羧基功能性修饰，其表面耦联探针的能力达到国际同类商品微球的水准。将合成的羧基化聚苯乙烯微球应用于生物样品的检测，得到较低的检测限，具有较高的实用价值。

关键词：液相芯片；功能性微球；生物检测

## Abstract

Microsphere-based array, also named as liquid chip or suspension array, is a powerful platform for multiplexed analysis of complex samples. Nucleic acid hybridization, immuno reaction, enzyme reaction can all be carried out on this platform. The suspension array is created by immobilizing capture reagents on the surfaces of encoded microspheres in conjunction with flow cytometric analysis. The array elements, the microspheres, are classified by their distinct optical properties, such as light scatter or fluorescence from an internal dye. When analyzed by the flow cytometer, the microspheres are passed through the laser detection volume one by one. The fluorescence produced from the internal dye is used to decode the microspheres for quantitative analysis, meanwhile the fluorescence signal from the analyte is used for quantitative analysis.

Carboxyl functionalized polystyrene particle is an important carrier in the Microsphere-based array. The external carboxyl group can be activated to couple with probes such as proteins or nucleic acids. The microspheres coupled with probe molecules capture the analytes which then bind with fluorescently labelled reported molecules. Through the detection of the microsphere fluorescence intensity, the analyte concentration can be determined.

The main work in this thesis is the synthesis of mono-dispersed and size-controllable polystyrene particles rich in surface carboxyl groups. We also explored the synthesis of cross-linked polystyrene microspheres embedding fluorescent dye. This thesis is composed of four chapters. Chapter one is the overview. Chapter two describes the synthesis of size-controllable polystyrene microspheres. Chapter three discusses the preparation of carboxyl functionalized polystyrene particles and their application in the detection of alpha-foetal protein (AFP). Chapter four describes the synthesis of cross-linked polystyrene microspheres and their fluorescent dyeing.

In Chapter one, the history, development and advantages of biochip are

introduced with emphasis on the principle and applications of liquid chip. There are many methods to synthesize carboxyl functionalized polystyrene microspheres, the main carrier of liquid chip. The polymerization mechanism, advantages and limitations of several important synthesis methods were reviewed. For the disperse polymerization approach, factors affecting microsphere diameter and monodispersity were discussed. In the end of the introduction section, different approaches for surface carboxyl functionalization of polystyrene particles were discussed, along with their applications in biological detection.

Chapter two describes the synthesis of size-controllable polystyrene particles. Polystyrene microspheres with different sizes are used in different fields. The microspheres employed in the liquid chip are in the micron size. So, we aimed to synthesize micro-sized polystyrene particles. In this part of work, through adjusting the wt% of the monomer, the wt% of the MAA (to St), and the concentration of the stabilizer PVP, we were able to successfully synthesize polystyrene microspheres with controllable size in the range of 2.0  $\mu\text{m}$  to 7.0  $\mu\text{m}$  with good monodispersity.

In chapter three, the carboxyl functionalized polystyrene microspheres are prepared. Disperse polymerization, stepwise disperse polymerization, seeded polymerization, two-step polymerization and post-modification were all explored to synthesize the carboxyl functionalized polystyrene microspheres. The first four methods were all limited in synthesizing mono-dispersed polystyrene microspheres with high surface carboxyl density. It was demonstrated that during the post-modification process, the uniformity or diameter of the microsphere was not affected while enhancing the carboxyl groups density on the surface. Therefore, post-modification was recommended as the best approach for obtaining carboxyl functionalized microspheres.

In Chapter four, exploration of preparing cross-linked polystyrene microspheres was carried out. Rhodamine B was embedded in the cross-linked microspheres successfully.

The main contribution of this thesis is the synthesis of the size controllable, monodispersed polystyrene microspheres. After post-modification for surface



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库